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سرمقاله

علل چرخش سعودی ها
كامران كرمي روزنامه نگاربرگزاری 

چهارمیـن دور مذاکـرات ایران و عربسـتان سـعودی 
و اظهـارات و روایت هـای مثبـت طرفیـن از جـدی 
و صمیمانـه بـودن ایـن گفت وگوهـا و زمزمه هـای 
بازگشـت طرفیـن بـه روابـط دوجانبـه بـا احتمـال 
جـده،  و  مشـهد  در  کنسـولگری ها  بازگشـایی 
را  گفت وگوهـا  ایـن  موفقیـت  بـه  خوش بینی هـا 

دوچنـدان کـرده اسـت.
در ایـن میـان برخـی اظهـارات بـه ظاهـر ضـد روح 
مذاکـره همچـون سـخنان وزیـر خارجـه عربسـتان 
مبنـی بـر اینکه ایـران منطقـه را به نقطـه خطرناکی 
سـعودی  مقـام  یـک  اظهـارات  یـا  اسـت  کشـانده 
در گفت وگـو بـا فایننشـال تایمـز بـا ایـن مضمـون 
بازگشـایی  بـرای  برنامـه ای  فعـا  عربسـتان  کـه 
کنسـولگری خـود در مشـهد نـدارد، ایـن تصـور را 
ایجـاد کـرده اسـت کـه چـرا در زمانی کـه مذاکرات 
تهـران و ریـاض در جریـان اسـت و فضـای نسـبتا 
مثبتـی بر آن حاکم اسـت، شـاهد این گونـه اظهارات 

هسـتیم؟
دیـد  زاویـه  از  بایـد  را  پرسـش  ایـن  بـه  پاسـخ 
عربسـتان سـعودی تحلیـل کـرد و نـگاه مقامـات و 
تصمیم گیرنـدگان سـعودی نسـبت بـه شـروع، رونـد 
و چشـم انداز مذاکـرات بـا ایـران را مد نظر قـرار داد.

بسـیاری از تحلیلگـران غربـی جرقـه آغـاز مذاکرات 
میـان ایـران و عربسـتان را در تغییـر اولویت هـای 
واشـنگتن و فشـارهای دولت بایدن مبنـی بر بازبینی 
مسـاله  می کنند.ایـن  ارزیابـی  ریـاض  بـا  روابـط 

ریه دراگان 
اسکوچیچ سر 
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سرمقاله

بیشـترین دلالـت معنایی و کارکـردی را بـرای موقعیت ولیعهد 
عربسـتان در سلسـله مراتب جانشـینی در دربار پادشاهی داشته 
و خـود را در موضوعاتـی ماننـد تعلیـق فـروش تسـلیحات بـه 
ریـاض، بـه جریـان انداختـن پرونـده قتـل جمـال خاشـقجی، 
رئیس جمهـور  ارتبـاط مسـتقیم  قطـع  و  پرونـده ۱۱ سـپتامبر 

بایـدن بـا محمـد بن سـلمان نشـان داده اسـت.
دموکـرات  دولـت  آمـدن  کار  روی  آسـتانه  در  وضعیـت  ایـن 
آمریـکا، باعـث حرکـت عربسـتان بـه سـمت تنـش زدایـی بـا 
قطـر، ترکیـه و ایـران شـد و خـود را درآمادگـی ریـاض بـرای 

پایـان دادن بـه جنـگ یمـن آشـکار سـاخت.
از ایـن منظـر نـگاه ریـاض به مذاکـره با تهـران بیـش از آنکه 
بـرای  اختافـات  رفـع  و  از ضرورت هـای همسـایگی  ناشـی 
همکاری هـای سیاسـی و ارتقای روابط اقتصادی باشـد، ناشـی 
از اضطـرار و اجباری اسـت که فشـارهای دولـت آمریکا در کنار 
مسـائل مختلفـی همچـون پاندمـی کرونا و کاهـش درآمدهای 
دولـت بر سیسـتم سیاسـی عربسـتان و خروجـی تصمیمات آن 
تحمیـل کـرده و تغییـر رویکـرد و بـه اصطاح نرمش سیاسـی 

را ناگزیـر کرده اسـت.
طبیعتـا ایـن احتمـال وجـود دارد کـه بـا تغییـر شـرایط و عبور 
و  ایـران  روابـط  در  تنـش  مجـددا  محدودیت هـا،  از  ریـاض 
عربسـتان حتـی بـا وجـود برقـراری روابـط دوجانبـه حکمفرما 
شود.شـاهد مثـال تغییـر فضـا در روابـط تهـران و ریـاض پس 
از تفاهـم نامـه امنیتـی اوایـل دهـه ۸۰ شمسـی اسـت کـه بـا 
اشـغال عـراق در سـال ۲۰۰۳ و برهم خوردن موازنـه قدرت در 
منطقـه، از رقابـت همـکاری جویانـه به سـمت تنـش و منازعه 

تغییـر مسـیر داد.
از سـوی دیگـر و در رونـد مذاکـرات نیـز، عربسـتان از اینکـه 
می بینـد سیاسـت منطقـه ای ایـران و آنچه مداخـات تهران در 
جهـان عـرب توصیـف می کنـد، هیچ گونـه تغییری پیـدا نکرده 
و مسـاله موشـک ها و پرونـده منطقـه ای ایـران نیـز وضعیـت 
متفاوتـی کـه مطلوب سـعودی ها باشـد نیافتـه و در هیچ یک از 
مذاکـرات تهـران و ریـاض و برجامی گنجانده نشـده، در تاش 
اسـت تـا همزمـان بـا مذاکـرات و مدیریت تنـش با ایـران، در 
همراهـی بـا بازیگـران منطقـه ای و بین المللی، توان موشـکی، 
هسـته ای و منطقـه ای ایـران را بـا رایزنـی و لابی گـری بـه 

عنـوان تهدیـد، برجسته سـازی کند.
از ایـن زاویـه اسـت کـه مذاکـرات ایران و عربسـتان سـعودی 
در شـرایط کنونـی، عمدتـا مذاکراتـی دوجانبـه بـا پرداختـن به 
مسـاله یمـن اسـت و اساسـا نمی تـوان آن را مذاکراتـی مربوط 
بـه امنیـت منطقـه ای دانسـت کـه خروجـی آن قابلیـت تبدیل 
بـه یـک توافقنامه امنیـت منطقـه ای را دارا باشـد و کانون های 
تنـش زا در روابـط دو کشـور را در یک چارچوب پایـدار، مبتنی 
بـر اقدامات متـوازن و متقابل قـرار دهد.بدون چنیـن توافق نامه 
یـا حداقـل تفاهـم نامـه ای، تنش به سـرعت قابلیت تسـری بر 

روابـط دو کشـور در نظام آشـوبناک خاورمیانـه را دارد.
از ایـن رو اظهـارات ضـد و نقیـض مقامـات سـعودی که برخی 
آن را بـه سیاسـت چمـاق و هویـج تشـبیه می کننـد، ناشـی از 
فضایـی اسـت کـه سـال ها بـر روابـط تهـران و ریـاض غلبـه 
یافتـه و بـن بسـت شـکنی آن نیازمند تحـول جـدی در ادراک 
مقامـات دو کشـور و همچنیـن تحـول در موازنـه قـدرت بیـن 
دشـمن  سیاسـت  بـر  غلبـه  دیگـر  عبـارت  اسـت.به  طرفیـن 
تراشـی و رسـیدن بـه مکانیسـم اعتماد سـازی در روابـط ایران 
و عربسـتان نیازمنـد تحـولات جدی تـر و مهم تـر از آن رعایت 
الزامـات سیاسـت همسـایگی و منطقه ای اسـت که در شـرایط 
کنونـی دو کشـور بـا وجـود مذاکـرات جـاری کـه در نـوع خود 

گام مهـم و مثبتـی اسـت، هنـوز بـا آن فاصلـه دارند.

استاندار خراسان شمالی:

آبادانی روستاها نیازمند برنامه 
مصوب با اجرای مستمر است

 اســتاندار خراسان شمالی در همایش روز ملی روستا و 
عشایر در استان گفت: پیشرفت و آبادانی نیازمند برنامه 

مصوب با اجرای مستمر است.
 محمدعلی شجاعی در این مراسم گفت: پیشرفت و آبادانی 
روستاها مستلزم فهم و تسلط دانایی بر دانستن داشته های 
منطقه و بهره مندی از این ظرفیت ها اســت. شــجاعی 
با بیان اینکه حدود نیمی از جمعیت اســتان روستانشــین 
هستند، افزود: توسعه همه جانبه مستلزم توجه به روستاها 
و بخش کشــاورزی اســت و غفلت از این موضوع موجب 
جاماندن نیمی از جمعیت اســتان از قطار توســعه اســت. 
نماینده عالی دولت در خراســان شــمالی با تاکید بر اینکه 

توســعه همه جانبه و پایدار مســتلزم توسعه بخش های 
کشــاورزی، صنعت و خدمات اســت، تصریح کرد: توسعه 
باید توســط مردم حس و موجب رونق ســفره های آنان 
شود. محمدعلی شجاعی گفت: مردم استان برای توسعه و 
پیشــرفت نباید معطل حضور افرادی خارج از استان باشند 
بلکه باید خود پای کار بیایند و ظرفیت های بالقوه فراوان 
اســتان را به بالفعل تبدیل کنند. شــجاعی پای کار آمدن 
مردم برای ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی را در کنار ایجاد 
زیرساخت ها توسط دولت الزامی دانست و تاکید کرد: باید 
تاش شود با ایجاد این صنایع از خام فروشی محصولات 
اســتان جلوگیری شــود. وی با تاکید بر اینکه تنها گفتن 

مشــکات دردی را درمان نمی کند، افــزود: تا زمانی که 
مغزهای کوچک و بیماری در اســتان وجود دارد که برای 
شروع هر اقدام توسعه ای مانع ایجاد می کنند تاش ها و 
اقدامات منجر به توســعه و آبادانی نخواهد شد. وی گفت: 
در حالی که کارهای سرمایه گذاری بسیاری در سایر استان 
ها از ســال ها قبل شــکل گرفته اســت اما عده کمی در 
استان با مخالفت با هر اقدام توسعه ای موجب فراری دادن 
ســرمایه گذاران و توقف استان شــده اند. شجاعی افزود: 
ســومین استان از نظر میزان رشد اعتبارات استان در حوزه 
روستایی هستیم اما این کافی نیست و باید بخش سرمایه 

گذاری در استان تقویت شود.

گروه خبر/آقائی
مدیر عامل شــرکت آب و فاضاب خراسان شمالی 
گفت: مشکل طعم و بوی بد آب شهر بجنورد بزودی 
برطرف خواهد شد.غامحســین ساقی در گفت و گو 
با خبرنگار ما اظهارداشــت: در دو مقطع زمانی تبدیل 
فصل ســرد به گرم و تبدیل فصل گرم به فصل سرد، 
در فروردیــن و مهر ماه لایه های حرارتی کیفیت آب 

دریافتی از سدها را تحت تاثیر قرار می دهد.

ساقی با بیان اینکه اقدامات لازم برای رفع مشکل آب 
توسط همکاران ما در حال انجام است،  افزود:مشکل 
طعم بــو و بوی بد آب بجنورد حداکثــر تا نیمه آبان 
ماه برطرف خواهد شــد و بعد از آن شاهد این مشکل 

نخواهیم بود.
وی در ایــن رابطه افزود: در ســد شــیرین دره این 
موضوع نســبت به دو سد شیروان و اسفراین وضعیت 
حادتری دارد و دلیل آن میزان رســوب لایه های بی 

هوازی و میزان تخلیه آن است. 
ســاقی تأکید کرد: آب دریافتی و در دسترس مردم به 
ویژه آب استحصال از سد شیرین دره از لحاظ کمی و 

کیفیت هیچ مشکلی ندارد.
وی در پایان گفت: آب شــرب مردم از دو روش آب 
های سطحی و منابع آب زیرزمینی تامین می شود که 
طعم و بوی آب زیرزمینی نسبت به آب سطحی کمتر 

متاثر از عوامل محیطی است.

مدیرکل امور روســتایی و شــوراهای اســتانداری 
خراســان شمالی گفت: توزیع ثروت بین صنایع مادر 
و روستاهای این اســتان عادلانه نیست و به همین 
علت روستاهای ما ســهمی از گردش مالی این نوع 

صنایع ندارند.
امین کاته نیز در این همایش اظهار داشت: صنایع 
مادر پتروشیمی، ســیمان، آلومینا و قند در خراسان 
شــمالی تمامی گردش مالی خود را خارج از استان 
انجام می دهند و روســتاییان ما در این استان هیچ 

سهمی از این گردش مالی ندارند.
وی تصریح کرد: برداشت غیرمجاز آب از دشت های 
اســتان خطر فرونشســت را بیش از گذشته تشدید 
کرده اســت و اگر نتوانیم بــا تزریق بودجه درآمدی 
پایدار در این روســتا انجام دهیم در آینده با مشکل 

مواجه می شویم.
 کاته ادامه داد: میانگین تبخیر آب های ســطحی 
ما از متوسط کشــوری بیشتر است و به همین علت 
باید طرح های آبخیزداری و آبخوان داری به سرعت 
اجرا شوند و این موضوع نیز بودجه ملی را می طلبد.

مدیرکل امور روستایی استانداری خراسان شمالی با 
بیان اینکه مهندســی راه های روستایی این استان 
باید مــورد بازنگری قرار گیرد گفت: مناطقی در این 
اســتان وجود دارد که اگر راه بین چند روستا ایجاد 
شــود، گردش مالی مناسبی نیز در این مناطق انجام 

می گیرد. 
وی بازنگری و بازآفرینی ســیما و منظر روستایی را 
از اولویت های دولت عنوان کــرد و ادامه داد: امروز 
روستاهای خراسان شمالی دیگر نما و پوشش سنتی 
خود را از دست داده اند و با طرحی جدید سعی داریم 

این هویت از دست رفته را به روستاها برگردانیم.
کاته بیان کرد: طرح بازآفرینی روستاها باید توسط 
دانشــگاه ها طراحی شــود و برای ایــن کار درصد 
هســتیم تا تفاهم نامه ای با جهاددانشگاهی خراسان 
رضوی را امضا کنیم تا این طرح در استان اجرا شود.

وی رســیدگی به درآمد پایدار روســتایی را از دیگر 
اولویت های رسیدگی به این قشر زحمتکش دانست 
و نباید اجازه دهیم تا روســتاییان ما متکی بر درآمد 
دام و کشاورزی باشند و باید شغل جایگزین طراحی 

شود تا به درآمد پایدار برسند.
مدیرکل امور روستایی استانداری خراسان شمالی با 
بیان اینکه روستاییان ما فروشنده های خوبی نیستند، 
افزود: بازاریابی خوبی توسط روستاییان برای فروش 
محصولاتشــان وجود ندارد و طرح هایی را در حال 
اجرا داریم تا حاشیه سود دلالان در این حوزه کاهش 

یابد.
وی خاطرنشان کرد: انگور این استان به اسم شاهرود 
و ســایر اقام مثل پشم پوســت خراسان شمالی با 
برند ســایر استان ها به فروش می رسد و لازم است 

برندسازی مناسب در این زمینه انجام گیرد.
مدیرکل امور روستایی خراسان شمالی اظهار داشت: 
نقش حاکمیت مردم توسط شوراها نیز در سرنوشت 
خود باید مشخص شود و سیاست جدید ما در فعالیت 
شوراها و روستاها استوار است و سعی داریم تا شوراها 

در تعریف جدید بیشتر اظهارنظر و بازرسی کنند.
 وی ادامه داد: مشــکل دیگر روســتاهای خراسان 
شــمالی توزیع ناعادلانه بودجه است چرا که سرانه 
روستاهای خراسان شمالی با استان های توسعه یافته 
تهران و اصفهان باید متفاوت باشد و اینکه دهیاری 
اصفهان سالانه درآمد ۲۰۰ میلیون تومان داشته باشد 

و دهیاری ما ۷۰ میلیون تومان قابل قبول نیست.
کاته در ادامه راه اندازی بازارچه های محلی را بسیار 
با ارزش دانست و گفت: بازارچه به اشتغال پایدار در 
روســتا کمک می کند و توسعه این بخش از اهداف 

بلندمدت ماست که باید در استان انجام شود.
وی افــزود: اکنــون جمعیت روســتایی ۴۳ درصد 
جمعیت اســتان را تشــکیل می دهند و به طور قطع 
توزیع منابع و درآمدها باید مورد بازنگری قرار گیرد و 

سهم بیشتری و روستاها تعلق می گیرد.
همایش ملی روســتا و عشایر خراســان شمالی روز 
یکشنبه با حضور جمعی از روستاییان و عشایر استان 
و استاندار و مدیران اســتانی برگزار شد و جمعی از 

روستاییان مشکات خود را بازگو کردند.

نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگان و 
گرمه و جاجرم در مجلس شورای اسامی از موافقت 
موافقت مجلس با بررسی اولویت دار لایحه رتبه بندی 

معلمان خبر داد.
محمــد وحیدی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
اینکه بررســی اولویت دار لایحه رتبه بندی معلمان به 
درخواست ســازمان برنامه و بودجه متوقف شده بود، 
افزود: در جلســات گذشــته ای که در مجلس شورای 
اسامی برگزار شــد گایه جدی داشتیم بابت توقف 
بررسی لایحه رتبه بندی معلمان و از همین جهت ۲۵ 
مهرماه سال جاری نمایندگان در جلسه علنی مجلس 
شــورای اســامی در اجرای تبصره یک ماده ۱۰۰ 
آیین نامه داخلی، با تقاضای بررسی اولویت دار لایحه 
رتبه بندی معلمان با ۱۶۸ رأی موافق، ۶۴ رأی مخالف 
و شــش رأی ممتنع از مجموع ۲۴۵ نماینده حاضر در 

جلسه موافقت کردند.
وی با اشــاره به اینکه طبق مواد ۲۳، ۲۳ و ۲۴ آیین 
نامه داخلی مجلس، ریاســت مجلس و اعضای هیات 
رئیسه در حوزه وظایف خود مسئولیت مشترک دارند، 
اضافــه کرد: مجلــس یازدهم در حال به ســرانجام 
رســاندن کار۱۰ ســاله دولت ها و مجالس گذشته در 
زمینــه رتبه بندی معلمان اســت و نباید پیگیری ها و 

اقدامات انجام شده در این مرحله متوقف می شد.
نماینده مردم بجنورد در مجلس شــورای اســامی 

تصریح کرد: با بررســی های مجدد که به درخواست 
ســازمان برنامــه و بودجه انجام شــد، ۱۰ اولویت از 
این لایحه حذف شــد.وحیدی بــا تأکید بر ضرورت 
اجرای لایحه رتبــه بندی معلمان، بیان کرد: آموزش 
و پــرورش بدون محوریت معلــم در دوران تحولی و 
بدون توجه به شاخص های تعلیم و تربیت، نمی تواند 

آموزش و پرورشی درحال رشد باشد.
عضو کمیســیون آمــوزش، تحقیقــات و فناوری در 
مجلس شورای اســامی افزود: تصویب لایحه رتبه 
بندی معلمان و تبدیل آن بــه قانون برای محوریت 
قرار گرفتن شایستگی در این وزارتخانه، یک ضرورت 

است.

وی ادامــه داد: برخی با این باور که اجرای طرح رتبه 
بندی معلمان هزینه بر و تعداد فرهنگیان زیاد اســت، 
تاکنون مانع از انجام آن شــدند؛ این درحالی است که 
معلمان نیز همانند ســایرخدمتگزاران نظام، عنصری 
مهم هســتند و اهمیت ویژه ای که دارند این است که 

نسل آینده توسط آن ها تربیت می شود.
وحیدی با اشاره به اینکه متاســفانه دستگاه آموزش 
و پرورش ســال تحصیلی جدید را بدون وزیر آموزش 
و پرورش آغاز کرد و امیدواریم این موضوع ســریعتر 
حل وفصل شــود، اظهار کرد: اگر همه دســتگاه ها و 
مسئولان، مدرســه را کانون تربیت بدانند، مشکات 

جامعه نیز کمتر و کمتر می شود.

مدیــر روابــط عمومــی اداره کل حفاظت محیط 
زیست خراســان شــمالی گفت: از ابتدای شیوع 
بیمــاری طاعون در منطقه ســالوک شهرســتان 
اسفراین تاکنون ۲۱ راس قوچ و بزغاله تلف شدند 

که بیشتر آن ها از جمعیت بزغاله ها بوده است. 
حســن پهلوان اظهار داشت: گشــت های محیط 
بانان اســتان در منطقه سالوک اســفراین در ۲۴ 
ساعت گذشته لاشــه چهار راس بزغاله وحشی را 

کشف کردند که این امر نشــان می دهد بیماری 
هنوز در میان حیات وحش منطقه وجود دارد. 

وی افزود: لاشــه های جدیدی که شناسایی شده 
مربوط به هفته جاری است و بر این اساس به نظر 
می رسد مرگ و میر وحوش در سالوک ادامه دارد.

وی خاطرنشــان کرد: برای مهار بیماری، آبشخور 
های منطقه ســالوک با مــواد ضدعفونی کننده و 
آهک ضدعفونی شــده و این اقدام در سایر مناطق 

تحت مدیریت این اداره کل در حال انجام اســت 
و ســایر اقدامات بهداشــتی در خصوص مقابله با 
گسترش بیماری طاعون نشخوارکنندگان کوچک 

انجام شده است.
مدیــر روابــط عمومــی اداره کل حفاظت محیط 
زیســت خراسان شمالی افزود: گشت ها در منطقه 
حضور داشــته و پایش مجموعه ســالوک در حال 

انجام است.

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شمالی با اشاره به اینکه پیش بینی می شود امسال 
تــا ۵۱ هزار تن محصول ســیب از باغات اســتان 
برداشت شــود، گفت: امســال میزان برداشت این 
محصول در مقایسه با پارسال به علت کم بارشی ها 

تا حدود ۱۱ درصد کاهش خواهد داشت.
محمدعلی شــریکیان در گفت و گو با عصراترک با 
بیان اینکه ارقام مختلف از میوه سیب در بسیاری از 
شهرهای استان به ویژه در دو شهرستان شیروان و 
اسفراین به دلیل سازگاری با اقلیم استان کشت می 
شوند، اظهار کرد: سطح باغات سیب استان در حدود 

سه هزار و 9۴۳ هکتار است.
شــریکیان گفت: این میوه پس از انگور بیشــترین 
ســطح زیرکشت باغی اســتان را به خود اختصاص 

داده است.
وی عنوان کرد: پیش بینی می شــود که در فصل 
برداشت جاری میزان برداشت سیب از سطح باغات 
بارده سیب استان در حدود ۵۰ تا ۵۱ هزار تن باشد.

در عین حال، این مســئول خاطرنشــان کرد: پیش 
بینی می شــود که میزان برداشــت سیب از سطح 
باغات استان در فصل برداشت امسال در مقایسه با 
سال گذشــته به علت وجود کم بارشی ها در حدود 

۱۱ درصد کاهش داشته باشد.
با این وجود، وی بیان کرد: میوه ســیب حدود ۱۸.۵ 
درصد از مجموع تولیدات باغی استان را شامل می 

شود.
شریکیان در ادامه با اشاره به این مطلب که میانگین 
عملکرد باغات ســیب استان حدود ۱۶ تن در هکتار 
است، در عین حال، شــماری از باغداران پیشرو در 
اســتان با انجام مدیریت فنی و باغی عملکردهایی 
بیش از ۱۲۰ تن در هکتار را داشته اند، گفت: کیفیت 
سیب برداشتی از باغات اســتان مطلوب و در نقاط 

مرتفع نیز از کیفیت بیشتری برخوردار هستند.
وی یادآور شد: ارقام ســیب های استان نیز شامل 
ارقــام زودرس از جملــه گاب کهنز و عباســی ) 
زمان برداشــت اواســط خرداد تا اواخر خرداد ماه (، 
ارقام میان رس از جمله شــیخ امیری، سیب ترش 
و دو رنگ فرانســه ) زمان برداشت اواسط تیر ماه ( 

همچنین ارقــام دیررس از جمله لبنانی زرد و قرمز، 
گالا، فوجی، برابرن و گرنی اسمیت ) زمان برداشت 

اواخر شهریور تا مهر ماه( هستند.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشاورزی خراسان 
شــمالی  افزود: این ارقام عاوه بر اینکه در ســبد 
خانوار قرار می گیرند همچنین بخش دیگری از آن، 
صادر و بخشــی دیگر نیز بــرای تنظیم بازار ذخیره 

سازی می شوند.
وی افزود: توان ذخیره ســازی این محصول توسط 

بخش خصوصی حدود ۱۰ تا ۱۲ هزار تن است.
شــریکیان همچنین درباره بازار فروش ســیب نیز 
اظهار کــرد: تعیین قیمت این محصــول به میزان 

عرضه و تقاضا بستگی دارد.
وی در بخش دیگری از ســخن خود درباره اصاح 
باغات سیب در استان نیز اظهار کرد: در سال جاری 
در راســتای افزایش کمی و کیفی محصول باغات 
سیب اســتان عملیات اصاح، نوسازی و جایگزینی 

درختان سیب را در دستور کار قرار داریم.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشاورزی خراسان 
شــمالی گفت: در این زمینه اصاح، هرس، ســم 
پاشــی، کودپاشــی، چالکــود، اســتفاده از عناصر 
ریز مغذی، آبیاری، تعمیر سیســتم هــای آبیاری، 
جایگزینی نهال های خشــکیده با نهال های جوان 
شناســنامه دار در سطح ۱۸۵ هکتار از باغات استان 

اجرایی شدند.
وی همچنین بیان کرد: در زمینه توسعه باغات سیب 
اســتان نیز زمستان سال گذشته و بهار امسال چهار 
هزار و ۱۳۰ اصله نهال ســیب پایه رویشــی میان 
باغداران استان توزیع شــدند که باغات الگویی نیز 

ایجاد شدند.
شــریکیان در ادامه با اشــاره به کم بارشــی ها و 
خشکســالی ها به باغداران توصیه کــرد: باغداران 
با اســتفاده از تخصص کارشناسان جهاد کشاورزی 
اصول به باغی، تغذیه مناســب، چالکود، اســتفاده 
از کودهای فســفاته و پتاســه به صورت چالکود در 
پای درختان، آخرین آبیاری، محلول پاشــی با ریز 
مغذی ها در زمان های مناســب و مالش درختان با 

بروفیکس را انجام دهند.

   معاون خدمات  شهرداری بجنورد گفت:
 پدیده ســرقت کابلها و دریچــه های کانالها مدتی 
است که برای شهرداری به یک معضل جدی تبدیل 
شده است و این امر تهدیدی جدی درکمین امنیت 

عابرین پیاده است .
 شــادکام اظهارداشت: متاســفانه برخی شهروندان 
بدون رعایت اصول ایمنی و حفظ تاسیسات شهری 
، اقدام به ســرقت و تخریب اموال عمومی می کنند 
کــه تبعات منفی ناشــی از آن متوجه کل شــهر و 

شهروندان می شود.
وی افزود: عملیات ترمیم و جوشــکاری پایه دریچه 
هــا و کانالها به منظور حفــظ ایمنی تردد عابرین و 

ســامت تردد خودروها به محض اطاع از بروز هر 
مشکلی در دستور کار قرار دارد.

 شــادکام عنوان کرد: جایگزین کــردن کابل ها و 
سرویس روشنایی بوستانها و پارکها نیز طی روزهای 
اخیــر در محل پارک صیاد شــیرازی ، ســرویس 
روشــنایی خیابان طالقانی و نادر ، پارک فردوســی 
و... به انجام رسید .وی افزود: امیدواریم شهروندان 
با مشــاهده هر تخلف شهری ، گزارش محل وقوع 
تخلف را ســریعا به ســامانه ۱۳۷ شهرداری اطاع 
رســانی کنند تا بتوانیم از بروز خســارتهای سنگین 
ناشی از ترمیم و جایگزینی یا تبعات ناشی از سرقت 

های شهری جلوگیری نماییم.

 رئیس کل دادگســتری خراسان شمالی با اشاره به 
توصیه ها و تأکیدات ریاســت قوه قضائیه مبنی بر 
ضرورت توسعه و تقویت سطح  تعامات و همکاری 
هــای متقابل فی مابین مدیــران قضایی و قضات 
رسیدگی کننده  با اداره کل بازرسی استان در مسیر 

مبارزه با مفاسد اداری تأکید کرد.
 حجــت الإســام والمســلمین جعفــری تصریح 
کرد: بدون تردید ســازمان بازرســی یکی از بازوان 
مســتحکم دستگاه قضایی به شمار می رود و صرفا  
گزارش دهنده جرائم و مفاســد در دســتگاه های 
اجرایی و اداری نیست بلکه فراتر از آن دارای شأن 
نظارتی است و در  پیگیری روند دادرسی نیز نقشی 

مطالبه گرانه  دارد.
مقام عالی قضایی اســتان ادامه داد: بر این اساس 
چنانچه ســازمان بازرســی از عدم اجرای قوانین و 
یا اجــرای ناقص آن اطاع پیدا کرد مکلف اســت  
موضــوع را پیگیری کند و دســتگاه قضایی اعم از 
مدیران قضایی و  قضات رسیدگی کننده نیز وظیفه 

دارنــد در ایــن خصوص با این ســازمان همکاری 
مناسب داشته باشند.

مهرپرور،مدیر کل بازرســی استان نیز در ادامه این 
جلســه با قدردانی از همکاری های مثبت دستگاه 
قضایی استان  با  اداره کل بازرسی گفت: بر اساس 
اصل ۱۷۴ قانون اساســی ســازمان بازرسی بعنوان 
بازوی نظارتی و بازرســی قوه قضائیه معرفی شده و 
طبعا همکاری بهتر و بیشتر  این سازمان با دستگاه 
قضایی در مراحل مختلف دادرســی و نیز در مسیر 
پیشگیری و مقابله با مفاسد اداری می تواند در روند 
احقــاق حقوق عمومی و جلوگیــری از تضییع بیت 

المال  نقش آفرینی کند.
وی ابراز امیدواری کرد: ســازمان بازرســی تاش 
مــی کند در مقام پیشــگیری  با ارائــه تذکرات و 
هشــدارهای لازم و  همچنین طرح پیشــنهادهای 
مقتضــی گام هــای کــم هزینــه و مؤثرتری در 
 مســیر صیانت از ســامت دســتگاه های اجرایی

 بردارد.

طعم و بوی بد آب شهر بجنورد بزودی برطرف خواهد شد 

روستاییان خراسان شمالی از گردش مالی صنایع مادر محروم هستند

نماینده مردم بجنورد در مجلس خبر داد:

موافقت مجلس با بررسی اولویت دار لایحه رتبه بندی معلمان

تلفات وحوش در سالوک اسفراین به ۲۱ راس رسید

پیش بینی کاهش ۱۱ درصد تولید سیب 
استان به علت کم بارشی ها

  پدیده سرقت کابل ها و دریچه کانال ها تهدیدی 
جدی درکمین امنیت عابرین پیاده

تأکید رئیس کل دادگستری استان؛

 تقویت همکاری متقابل مدیران قضایی در استان در مسیر 
پیشگیری و مقابله با فساد در دستگاه های اجرایی

در نیمه نخست امسال؛
هفت خانه ورزش روستایی در خراسان 

شمالی تجهیز شد
جوانــان  و  ورزش  کل  اداره  ورزشــی  توســعه  معــاون 
خراســان شــمالی گفــت: در نیمــه نخســت امســال هفــت 
ــال  ــون ری ــار ۷۰۰ میلی ــا اعتب ــتایی ب ــه ورزش روس خان

ــد. ــز ش تجهی
محمــد بروحــی روز یکشــنبه در گفــت و گــو بــا خبرنــگار 
ــر  ــتایی دیگ ــه ورزش روس ــت: ۱۶ خان ــار داش ــا اظه ایرن
نیــز بــا اعتبــار بیــش از ۲ میلیــارد ریــال در حــال تجهیــز 

شــدن اســت.
ــه ورزش  ــر خان ــز ه ــته تجهی ــال گذش ــا س ــزود: ت وی اف
روســتایی ۱۰۰ میلیــون ریــال هزینــه داشــت ولــی امســال 
بــا افزایــش قیمــت لــوازم ورزشــی بــرای تجهیــز هــر یک 
از ایــن خانــه هــای ۱۵۰ میلیــون ریــال هزینــه مــی شــود.

بروحــی بــا بیــان اینکــه تجهیــز خانــه ورزش روســتایی از 
ــن  ــدای آغــاز طــرح ای ســال 9۴ آغــاز شــد، گفــت: از ابت
خانــه هــای ورزشــی تاکنــون ۱۵۰ خانــه ورزش روســتایی 

در اســتان مجهــز بــه لــوازم ورزشــی شــده اســت.
ــرح  ــه ط ــته ک ــای گذش ــال ه ــاف س ــزود: برخ وی اف
ــم  ــود، ه ــتوری ب ــتاها دس ــعه ورزش در روس ــای توس ه
اینــک تجهیــز خانــه هــای ورزشــی بــا توجــه بــه ظرفیــت 
ــه ای کــه هــر منطقــه  ــه گون هــای هــر منطقــه اســت ب
نیازســنجی مــی شــود و بــا در نظــر گرفتــن بــازی هــای 
ــا آن تهیــه مــی شــود. ــات متناســب ب هــر منطقــه، امکان

۳ فوتی و 2۹ بستری کرونایی جدید در 
استان

رییــس دانشــگاه علــوم پزشــکی خراســان شــمالی گفــت: 
بــا اعــام نتایــج قطعــی آزمایــش هــای انجــام شــده،طی 
ــاه،  ــر م ــروز ۲۶ مه ــر ام ــا ظه ــته و ت ــاعته گذش ۲۴ س
ــا در اســتان  ــه کرون ــا ب ــر از بیمــاران مبت متاســفانه ۳ نف

فــوت شــدند. 
دکتــر ســید احمــد هاشــمی افــزود: بــا بســتری ۲9 بیمــار 
جدیــد طــی ۲۴ ســاعت گذشــته، هــم اکنــون ۱۷۰ بیمــار 
ــای  ــتان ه ــد ۱9 در بیمارس ــاری کووی ــم بیم دارای عای

اســتان بســتری هســتند.
ــراد  ــد اف ــدود ۷۳ درص ــون ح ــه تاکن ــان اینک ــا بی  وی ب
ــالای ۱۲ ســال در اســتان واکســینه شــدند خاطرنشــان  ب
کــرد: بــا توجــه بــه توزیــع گســترده واکســن و دسترســی 
آســان و بــدون انتظــار در تمــام شــهرهای اســتان، زمینــه 
صــدور کارت واکســن بــرای بهــره منــدی از همــه 
خدمــات در اماکــن تجمعــی و هــم چنیــن بــرای اســتفاده 
ــه  ــاس ارائ ــر اس ــوس و... ب ــار، اتوب ــا، قط ــط هواپیم از بلی
ــم  ــی فراه ــه وزارت ــق برنام ــتان طب ــن در اس کارت واکس

شــده اســت.
ــب  ــی موج ــه تنهای ــیون ب ــرد: واکسیناس ــح ک وی تصری
ــردم  ــت م ــود و لازم اس ــا نمی ش ــاری کرون ــرل بیم کنت

همچنــان پروتکل هــای بهداشــتی را رعایــت کننــد.

خبر
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بعد از هشدارهایی که در رابطه با دپو و عدم ترخیص 
نهاده های دامی در گمرکات شمال کشور اعام شده 
بود تازه ترین خبرها از فاســد بودن حدود ۵۰۰۰ تن 
ذرت دامی و آلودگی آن به آفاتوکسین حکایت دارد.

به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایســنا، دپوی کالاهای 
اساسی و البته سایر اقام در گمرک و بنادر و موانعی 
که در رابطه با ترخیص آنها وجود دارد موجب شــده 
به دفعات از سوی مسئولان مربوطه هشدارهایی در 
رابطه با احتمال متروکه شدن و حتی فاسد شدن این 

کالاها مطرح شود. 
چندی پیش بود که مسئولان گمرک ایران از احتمال 
فاســد شــدن چند ده هزار تن نهاده دامی دولتی و 
خصوصی در گمرکات شــمال کشــور خبــر داده  و 
تاکید کرده بودند که مدارک لازم جهت ترخیص این 
کالاها به گمرک ارائه نشده و از این رو باید نسبت به 
متروکه شــدن آنهایی که در معرض فساد قرار دارند 

اقدام شود. 
ذرت های آلوده به آفلاتوکسین

این در حالی اســت که تازه ترین اخبار دریافتی ایسنا 
از ایــن حکایت دارد که بعــد از ماجرای ذرت های 
آلوده در چند ســال اخیر، اکنــون از کالاهای مانده 
در گمرک های  مازنــدران که بخش زیادی از آن را 
نهاده های دامی تشــکیل می دهــد، ۵۰۰۰ تن ذرت  

فاسد و آلوده به سم آفاتوکسین شده است.
گمرک فساد کالا را تائید کرد

پیگیری موضــوع از گمرک ایران نیــز تائید کننده 
آلودگی بخشــی از ذرت های موجود در گمرک های 

مازندران است. 
در ایــن رابطه معــاون فنی گمرک ایران به ایســنا 
توضیحاتی ارائه کرد و  با اشاره به وضعیت کالاهای 
اساســی موجود در گمرک مازنــدران گفت  که در 
سه گمرک امیرآباد، نوشــهر و فریدون کنار تا پایان 
شــهریورماه ســال جاری حدود ۶۷۲ هزار تن کالا 
موجــود بوده کــه از این میزان ۲۸۶ هــزار تن جو، 
9۷ هــزار تن گندم، ۱۶۰ هــزار تن ذرت، ۷۰۰۰ تن 
دانه هــای روغنی و ۱۱۳ هزار تــن روغن خام بوده 
است.ارونقی ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد که در 
سطح گمرک های مازندران حدود ۵۰۰۰ تن ذرت که 
از سال ۱۳9۸ وارد منطقه ویژه اقتصادی نوشهر شده 
بود فاسد  و بالغ بر ۱۴.۷ هزار تن کالای متروکه شده 

است  که عمدتا نهاده های دامی هستند.
به گفته وی، ذرت های آلــوده طی فرآیند قانونی در 
اختیار ســازمان اموال تملیکی قرار  گرفته و پیگیری 
های لازم در این خصوص از سوی گمرکات مربوطه 

صورت پذیرفته است. 
هشدار داده بودیم

معاون فنی گمرک ایــران در رابطه با چرایی جریان 
ماندگاری و فاســد شــدن این ذرت ها یادآور شد که 
گمرک مســئولیتی در قبال کالایی که اظهار نشده 
ندارد و از زمانی این مســئولیت آغاز می شود که به 

گمرک اظهار شــده و در فرآیند انجام تشریفات قرار 
بگیرد یا از سوی مراجع تحویل گیرنده کالا به عنوان 
کالای متروکه اعام شو، این اقام نیز قبل از اظهار 
در مناطق ویژه دپو شــده بود و مرجع تحویل گیرنده 
به محض محدودیــت زمانی و پایان دوره ماندگاری 
نســبت به اعام متروکه و ارجاع به ســازمان اموال 

تملیکی اقدام کرده است. 
وی با بیان این که بارها در خصوص دپوی کالاهای 
اساســی در گمرکات و بنادر کشــور هشدار داده ایم، 
یادآور شــد: به دفعات درخواســت کردیم تا با توجه 
به شــرایط ماندگاری اقام، شرکت های خصوصی و 
دولتی نســبت به تعیین تکلیــف کالا و خروج آن از 
گمرک اقدام کنند اما متاسفانه علیرغم پیگیری های 
مســتمر به عمل آمده، در برخی موارد ، اقدام موثری 

در این رابطه صورت نگرفته است. 
دستگاه ها توضیح دهند

این اتفاق در حالی رخ داده که با وجود مصوبات بسیار 
و تسهیاتی که در دو سال اخیر به ویژه جهت تسریع 
در ترخیص کالاهای اساســی وجود داشته همچنان 
ایــن اقام آنقدر با کندی در ترخیص مواجه اســت 
که به مرحله فاسد شــدن می رسد و اکنون دستگاه 
های مربوطه دیگر از جمله وزارت جهاد و ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی باید در این رابطه 

پاسخگو باشند.

وزیر نیرو با اشــاره به توانمندی هــا و ظرفیت حقیقی 
ایــران در تولید انــرژی تجدیدپذیر، بــرای پذیرش 
ســرمایه گذاری و توســعه انرژی های تجدیدپذیر در 
راســتای آینده ســبز و فراگیر انرژی در کشور اعام 

آمادگی کرد.
به  گزارش اتفاقیه به نقل از  ایسنا، علی اکبر محرابیان 
صبح روز گذشــته در دومین اجاس وزرای انرژی در 
کشــور چین با موضوع »آینده ســبز و فراگیر انرژی« 
که به صورت ویدئوکنفرانســی برگزار شد، اظهار کرد: 
بی تردیــد غلبه بــر چالش های جهــان در قرن ۲۱، 
نیازمند چنــد جانبه گرایی،   احترام به حقوق بین الملل، 
اصاح نهادهای حاکمیت سیاسی و اقتصادی و توسعه 

همکاری های بین المللی است.
وی اضافه کرد: امروزه پیشرفت های علمی و فناوری، 
تأثیرگسترده ای بر فرایند رشد اقتصادی و توسعه پایدار 
گذاشته و موجب ارتقای مراودات فرهنگی، اجتماعی، 
تجاری و توسعه سرمایه گذاری میان کشورهای جهان 

شده است.
وزیر نیرو با اشــاره به موضوع انرژی سبز خاطرنشان 
کرد: در جایی که اقتصاد نقش برجســته تری نسبت به 
هر زمان دیگری پیدا کرده و ژئواکونومی انرژی فصل 
نوینی در جهان گشوده اســت؛ انرژی سبز نیز صرف 
نظر از ماحظات زیســت محیطی، اهمیت اقتصادی 
یافته و به کارگیری کلمه ســبز در کنار منابع انرژی؛ با 
کاهش تولید دی اکســیدکربن، هماهنگی با محیط و 

عدم آلودگی های زیست محیطی مترادف شده است.
محرابیــان، صنعت بــرق را یکی از زیرســاخت های 
حیاتی و بنیادین ســایر صنایع دانست و تصریح کرد: 
این صنعت نقش مهمی در توسعه صنعتی و اقتصادی 
کشــورها، به دلیل ضرورت نیاز به آن در فرآیند تولید 
کالا و محصولات و در نهایــت تولید ناخالص داخلی 
ایفا می کنــد.وی با بیان اینکه انرژی برق، ضمن آنکه 
سبب رشد کیفی زندگی مردم می شود، رابطه مستقیمی 
با توسعه پایدار، رونق و افزایش تولید در جوامع مختلف 
دارد، افزود: در این میان در صحنه جهانی نیز حرکت از 

سمت استفاده از انرژی های فسیلی برای تولید برق به 
سمت انرژی های تجدیدپذیر، به دلیل ماحظات زیست 
محیطی شــدت گرفته و سبب توسعه و افزایش سهم 
سبد انرژی کشــورهای مختلف از انرژی برق پاک و 
تجدیدپذیر شــده که همین عامل به دلیل بهره مندی 
از ظرفیت های تحقیق و توسعه جهانی، منجر به خلق 
فناوری های نوین و رشد و توسعه صنعت برق طی چند 

دهه اخیر شده است.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: جمهوری اسامی ایران، 
همانند سایر کشــورهای مســئولیت پذیر به موضوع 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و سازگاری با تغییرات 
اقلیمی احترام گذاشته و به دنبال جهان ایده آل و عاری 
از هرگونه آلودگی  است. به همین دلیل نیز با دارا بودن 
ذخایر غنی انرژی فسیلی و تجدیدپذیر، از سرمایه ها و 
سرمایه گذاران در زمینه انرژی های پاک یا سبز حمایت 

کرده و آن را در اولویت قرار داده است.
به گفته محرابیان، ظرفیــت حقیقی ایران برای تولید 
انرژی تجدیدپذیر به واسطه بافت و موقعیت جغرافیایی 

آن بسیار بالاســت و حجم تولید انرژی تجدیدپذیر در 
ایران طی سال های اخیر رو به افزایش گذاشته است.

وی با بیان اینکه دولت کنونــی ایران برنامه ای چهار 
ســاله برای افزایــش ۱۰ هزار مگاواتــی انرژی های 
تجدیدپذیــر دارد، تاکید کرد: بازار توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر ایران، بــا اتکا به پتانســیل بالای منابع 
انرژی هــای تجدیدپذیــر اعم از خورشــیدی، بادی، 
زیســت توده، زمین گرمایــی، از طریق امــکان عقد 
قراردادهای بلندمدت با نرخ های تشــویقی، بازار بسیار 

جذابی برای سرمایه گذاران است.
وزیر نیرو ادامه داد: ایران از قانون تشویق و حمایت از 
سرمایه گذاری خارجی برخوردار بوده و فرصت اقتصادی 
مناسبی برای ســرمایه گذاران حوزه تجدیدپذیر برای 
ایجاد مزارع تجدیدپذیر فراهم کرده که در صورت نیاز 
می توان آن را در جلسات تخصصی بیشتر تشریح کرد.

در این اجاس بیش از ۱۵ تن از وزرا و مقامات انرژی 
کشــورهای مختلف از جمله عربســتان، آذربایجان، 

الجزایر، پاکستان، کوبا و صربستان حضور داشتند.

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکــه باید مردم را در 
تامین مالی پروژه های بسیار سودده شریک کرد، گفت: 
بسیاری از مگاپروژه ها با اعتبار جاری کشور قابل انجام 
نیســت و این مســاله باید با تکیه بر مدل های نوین 

تامین مالی، تحقق یابد.
رستم قاسمی روز دوشنبه در مراسم معارفه مدیرعامل 
جدید شــرکت راه آهن، افزود: آینده روشــنی را برای 
راه آهــن کشــور می بینم به شــرطی کــه به بخش 
خصوصی در این بخش بها دهیم و توسعه را به کمک 

این بخش رقم بزنیم.
وی با بیان اینکه نباید در این بخش، خساست به خرج 
داد و باید مــردم را در تامین مالی پروژه های بســیار 
سودده شــریک کرد و از این طریق زیرساخت اقتصاد 
را گسترش داد، افزود: باید در حوزه حمل و نقل تحول 

آفرینی کنیم و از نگاه من این کار، شدنی است.
وزیر راه و شهرساری ادامه داد: در سخت ترین شرایط 
تحریم، مســئولیت فناورانه ترین صنعت کشور را دارا 
بودم، گفت: محدودیت ها و سختی ها در حوزه حمل و 
نقل وجود دارد اما ما در کشــور نخبگان فراوانی داریم 
که توانایی بن بست شــکنی شرایط موجود را دارند، با 
این نگاه عبور از شــرایط سخت به راحتی امکان پذیر 

است.
وی تاکید کرد: حمل و نقل در هر کشــوری مهمترین 
مولفه توســعه اســت، اگر حمل و نقل مناسب نباشد، 
صادراتی صورت نمی گیــرد و حمل نقل بنیاد تحرک 

اقتصادی کشور است.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اهمیت مسئله حمل 
و نقل، تاکید کرد: کشــور ما در یک منطقه منحصر به 

فــرد قرار گرفته و این مســئله به اهمیت حمل و نقل 
می افزاید.

وی ادامه داد: مقدار زیرساخت ریلی که در حال حاضر 
داریم، آغاز راه اســت و در این حــوزه نیازمند جهش 
هســتیم، در همین راســتا برای برخورداری از مزیت 

حمل و نقل کشور نیازمند تغییر نگاه هستیم.
وزیر راه و شهرســازی گفت: گسســت کریدوری باید 
در شبکه راه آهن رفع شــود،  اتصال کریدورها بسیار 
اهمیت دارد و این مســئله باید با اولویت حل شــود، 
عاوه بر این با دیپلماسی اقتصادی باید سهم کشور در 

حوزه حمل و نقل را زنده کنیم.
وی به اهمیت توجه به نیروی انســانی برای توســعه 

کشــور اشــاره کرد و گفت: اصلی ترین مولفه، نیروی 
انسانی اســت اگر درســت به این موضوع نگاه کنیم 
مشکات، رفع می شــود. با نیروی انسانی با استعداد 
می توان از هر بن بســتی عبور کــرد، پس باید برای 
حرکت آینده راه آهن به نقطه مطلوب از نیروی انسانی 

موجود استفاده کنیم.
به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایرنا مراسم معارفه »سید 
میعــاد صالحی« مدیرعامل جدیــد راه آهن جمهوری 
اســامی ایران امروز)دوشــنبه( با حضــور وزیر راه و 
شهرسازی و مقامات کشــوری، لشگری و نمایندگان 
مجلس شــورای اســامی در ســالن غدیر ساختمان 

شهدای راه آهن برگزار شد

مدیرعامل ســازمان هدفمندسازی یارانه ها از پرداخت 
یک هزار میلیارد ریال دیگر به موسسه سرم سازی رازی 

برای تولید واکسن کووپارس خبر داد. 
به گزارش اتفاقیه به نقل از ســازمان هدفمند ســازی 
یارانه هــا، »امید حاجتی« اظهار داشــت: این مبلغ بر 
اساس تبصره ۱۴ قانون بودجه کشور واریز شده است. 
وی افــزود: پیش از این نیز مبلغ ۲هــزار و ۲ میلیارد 
ریال اعتبار از سوی سازمان هدفمندسازی یارانه های 
برای تولید ۲۰ میلیون دز واکســن کووپارس رازی به 
این موسسه پرداخت شده بود که در مجموع سه هزار و 
۲ میلیارد و ۳۲۰ میلیون ریال به این موسسه پرداخت 

شده است.  
مدیرعامــل ســازمان هدفمندســازی یارانه ها گفت: 
حمایت لازم برای رســیدن به ظرفیت اســمی ماهانه 
۱۰ میلیون دز واکســن توسط این سازمان انجام شده 
اســت که این موسسه بتواند براساس تعهد خود تا آذر 

ماه سال جاری ۲۰ میلیون دز واکسن کووپارس رازی 
را تولید کند.

به گزارش ایرنا، واکســن رازی کووپارس نخســتین 
واکسن تزریقی- استنشــاقی پروتئین نوترکیب کرونا 
است که توسط موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 
رازی و مطابق با دستورالعمل سازمان جهانی بهداشت 
تولید و روز دوشــنبه )۲۰ بهمن ماه( در این موسســه 

مستقر در کرج رونمایی شد.
موسسه رازی از اسفند سال ۱۳9۸ کار ساخت واکسن 
را آغاز و از روش واکسن پروتئینی نوترکیب که از ایمن 
ترین واکسن ها است، برای تولید آن استفاده کرد. این 
موسســه در فاصله زمانی اسفند 9۸ تا پایان فروردین 
99، کار طراحی این واکســن را به پایان رســاند، در 
اردیبهشــت دُزسنجی و فرمولاســیون انجام شد و از 
خرداد ماه 99، آزمایش این واکســن روی ۵۰۰ حیوان 
انجام شــد.کارآزمایی بالینی واکســن رازی کووپارس 

موسســه رازی با تزریق مرحله نخست تست انسانی 
به ۲ داوطلب مرد دهم اسفند ماه 99 با حضور »کاظم 
خاوازی« وزیر وقت جهاد کشاورزی، »جلیل کوهپایه 
 اده« رییس دانشگاه علوم پزشــکی ایران و جمعی از 
مسوولان و محققان در بیمارستان حضرت رسول اکرم 

)ص( تهران آغاز شد.  
مرحله دوم کارآزمایی بالینی واکســن رازی کووپارس  
هم از ششم خرداد ماه  با ۵۰۰ داوطلب در ۲ گروه ۲۵۰ 
نفره آغاز شــد. یک گروه ۲۵۰ نفره واکســن با دز ۱۰ 
میکرولیتر و گروه دیگر با عنوان گروه کنترل واکســن 

نما دریافت می کنند.
مطالعــه فاز دوم این واکســن به حــدود ۲ ماه زمان 
نیاز دارد و پس از گذشــت این مدت، نتایج این طرح 
مطالعاتی برای سازمان غذا و دارو ارسال می شود تا در 
صورت رضایت بخش بودن نتایج، فاز ســوم مطالعات 

آغاز شود.

درحالیکه دولت رئیســی خط قرمز خود را کنترل 
تورم اعام کرده و به زعم کارشناســان، انتشــار 
اوراق بهترین گزینه برای تامین مالی دولت بدون 
ایجاد تورم اســت، از مهرماه تاکنون اوراقی منتشر 
نشــده اســت که رئیس مرکز مدیریت بدهی ها و 
دارایی های مالی عمومی اعام کرد برای نیمه دوم 
سال جاری باید مجوز قانونی جدید تدوین و صادر 
شود و در حال حاضر منتظر کسب مجوز هستیم تا 

برای انتشار اوراق برنامه ریزی کنیم. 
به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایســنا، دولت رئیسی 
از ابتــدای آغاز فعالیــت خود مهار تورم را ســر 
لوحه اقدامــات و برنامه ریزی های خود قرار داد و 
دستگاه های اجرایی را از هرگونه اقدامی که منجر 

به افزایش تورم می شود، منع کرد. 
در این زمینه، اقتصاددانان انتشار اوراق و گسترش 
بازار آن را لازمه اساسی تامین کسری بودجه بدون 
ایجاد تورم می دانند و معتقدند دولت باید با افزایش 
نرخ سود اوراق و کاهش زمان سررسید آن ها، این 

بازار را برای مردم جذاب کند. 

بدین منظــور، احســان خانــدوزی - وزیر امور 
اقتصادی و دارایی - توسعه بازار بدهی در راستای 
کاهش هزینه تامین مالی دولت از بازار با انتشــار 
اوراق با افزایش تنوع اوراق مالی اسامی در نرخ، 
سررســید و افزایش نقد شــوندگی اوراق دولتی و 
تدوین و انتشــار برنامه زمانی انتشار اوراق بدهی 
برای کمک به برنامه ریزی خریداران اوراق دولتی 
از جمله اقدامات اولویت دار برای اجرا در بازار اوراق 

اعام کرد. 
در این راستا، بررسی وضعیت فروش اوراق بدهی 
حاکی از آن اســت که در نیمه اول سال جاری ۱۸ 
مرحله فروش اوراق بدهی برگزار شد و فقط در دو 
مرحله آخر، عملکرد مناسبی در فروش اوراق وجود 
داشــت و پیش از این، عملکردها در زمینه مناسب 
نبوده و تفاوت فاحشی در این زمینه نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته وجود داشته است. 
درحالیکه دولت در شش ماه نخست سال به میزان 
۴۳ هــزار و ۲۴۵ میلیارد تومــان اوراق فروخته و 
توانســته به ۲۲ درصد از هدف سالانه تعیین شده 

خود که ۲۰۰ هزار میلیارد تومان اســت، برسد و با 
توجه به اضافه برداشت ها از ذخایر بانک مرکزی، 
امــکان قرض از ایــن بانک را نــدارد؛ از مهرماه 

سال جاری تاکنون اوراقی منتشر نشده است. 
بنابراین، لازم اســت تا هر چه زودتر نســبت به 
برنامه ریزی برای انتشــار اوراق در نیمه دوم سال 
به عنوان یکی از ابزارهای مهم مهار تورم و تأمین 
مالی دولــت بدون ایجاد تورم اقدام شــود که در 
این زمینه، مهدی بنانــی - رئیس مرکز مدیریت 
بدهی ها و دارایی های مالی عمومی وزارت اقتصاد 
- به ایسنا، گفت: طبق مجوز قانونی، انتشار اوراق 
در نیمه اول سال صورت گرفته است اما برای نیمه 
دوم ســال جاری باید مجوز قانونی جدید تدوین و 
صادر شــود که در حال حاضر منتظر کسب مجوز 

هستیم تا برای انتشار اوراق برنامه ریزی کنیم. 
این مقام مســئول در وزارت اقتصاد بیان کرد: به 
احتمال زیاد تا ۱۰ روز آینده مجوز قانونی انتشــار 
اوراق صــادر می شــود که در آن زمــان جزئیات 

وظایف محول شده را اعام خواهم کرد. 

آلودگی 5000 تن ذرت !   آمادگی ایران برای پذیرش سرمایه گذاری در توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر

وزیر راه:باید مردم را در تامین مالی پروژه های سودده شریک کرد

مهار سرکشی تورم در انتظار مجوز! 

پرداخت هزار میلیارد ریال برای تولید واکسن ایرانی کووپارس 

رییس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم مطرح کرد:

تولید ۱۰ میلیون تن محصولات زراعی با 
اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها

رییس موسســه تحقیقات کشاورزی دیم 
گفــت: انتظار داریم بــا اجرای طرح پنج 
ســاله جهش تولید در دیمزارهای کشور 
،تولید محصولات زراعی در دیمزارها ۱۰ 

میلیون تن افزایش یابد.
به گزارش  اتفاقیه به نقل از وزارت جهاد 
افزود:  علیزاده«  کشــاورزی، »خشــنود 
پیش بینــی می کنیم تا پایــان این طرح، 
سطح زیر کشت اراضی دیم از حدود پنج 
میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار فعلی بر اساس 
آمارنامه رســمی ســال 9۸ به حدود ۸.۵ 

میلیون هکتار برسد.
وی با بیان این که طرح جهش تولید در 
دیمزار های کشــور از سال گذشته در ۶ 
اســتان به طور محدود آغاز شــده است، 
اظهار داشت: امسال گام دوم این طرح با 
همراهی و پشتیبانی ستاد اجرایی فرمان 
امام)ره( و مشارکت ۳۰۰ هزار بهره بردار 
در ۱۵ اســتان دیم خیز و در ســطح ۲.۶ 

میلیون هکتار اجرا می شود.

رییس موسســه تحقیقات کشــاورزی با 
اشــاره به این که هم اکنون بیش از سه 
میلیون هکتــار از اراضی دیم به صورت 
آیش رها می شــود، گفت: در این طرح از 
فضای آیش برای کشت جو و محصولات 
جایگزین که در تناوب با غات هســتند، 

استفاده می شود.
وی درباره جزییات طرح جهش تولید در 
دیمزارهای کشور، توضیح داد: ما در قالب 
این طرح به دنبال افزایش بهره وری همه 
محصــولات زراعی دیم و نیــز افزایش 
ســطح زیرکشــت بعضی از محصولات 
مانند جــو و محصــولات جایگزین در 

تناوب با غات هستیم.
علیزاده افزود: ســطح زیر کشــت گندم 
در این طــرح افزایش نخواهد داشــت، 
امــا بر اســاس برنامه ریزی ها ۵۰۰ هزار 
هکتار به ســطح فعلی کشت جو با توجه 
به قابلیت های ایــن گیاه و تحمل آن به 

خشکی اضافه می شود.

کشــاورزی،  تحقیقات  موسســه  رییس 
سطح فعلی کشــت جو در اراضی دیم را 

نزدیک به 9۰۰ هزار هکتار عنوان کرد.
وی ادامه داد: دست کم سه میلیون هکتار 
اراضی دیم که تحت آیش بودند به تدریج 
و در مدت پنج ســال زیر کشــت جو و 
محصــولات جایگزین رفتــه و عملیاتی 

می شود.
علیزاده، معرفی یک الگوی کشت مناسب 
و قابل اجــرا را از اهــداف طرح جهش 
تولید در دیمزارهای کشــور دانســت و 
تصریح کرد: در گذشــته اکثر محصولات 
زیرکشت در اراضی دیم محدود به غات 
بود به طوری که در ســال 9۸ حدود ۸۶ 
درصد ســطح کشت اراضی دیم به گندم 
و جو اختصاص داشــت و ادامه این روند 
می توانست وضعیت خطرناک و ناپایداری 

را در این اراضی ایجاد کند.
وی اضافه کــرد: بــرای تولیــد پایدار در 
درازمدت، سهم کشت غات در دیمزارها 

در مدت پنج ســال باید حدود ۶۰ درصد 
شــود و بقیه اراضی دیم نیز به کشــت 
دانه های روغنی،  محصولاتی همچــون 

حبوبات و علوفه اختصاص یابد.
رییــس موسســه تحقیقات کشــاورزی 
خاطرنشــان کرد: کشــت متوالی غات 
موجــب طغیــان آفــات و بیماری ها و 
فرسودگی خاک می شــود، زیرا غات از 
عمق و عناصر محدودی از خاک استفاده 

می کند.
وی دربــاره عملکرد اقتصــادی تولید در 
از  دیمزارها، گفت: چنان چه کشــاورزان 
ارقام زراعی جدید بر اســاس بسته های 
زراعی و دســتورالعمل های فنی موسسه 
تحقیقات کشــاورزی دیم استفاده کنند، 
حتی در شــرایط ســخت خشکسالی نیز 

عملکرد کاما اقتصادی خواهند داشت.
علیزاده در همین حال پیش بینی کرد در 
پروژه جهش تولید در دیمزارهای کشور با 
بکارگیری توصیه های فنی این موسسه، 

عملکرد تمــام محصولات زراعی حداقل 
۳۰۰ کیلوگرم در هر هکتار افزایش یابد.

وی با اشــاره به تدوین ۱۰ دستورالعمل 
جدیــد محصولات زراعی دیم از ســوی 
موسســه تحقیقات کشاورزی دیم گفت: 
این دستورالعمل های فنی در مورد کشت 
انواع غــات، حبوبات، گیاهان علوفه ای 

و دانه هــای روغنــی در مناطق مختلف 
اقلیمی تحت شــرایط دیــم و همچنین 
آبیــاری تکمیلی برای ارقــام گندم و جو 

دیم است.
رییس موسسه تحقیقات کشاورزی اضافه 
کرد: عاوه بر این، بروشورهای ترویجی 
از دستورالعمل ها برای دسترسی آسان و 

راحت کارشناســان و مروجان، آماده و در 
اختیار معاونت امور زراعت و سازمان های 

جهاد استان ها خواهد گرفت.
وزیر جهاد کشــاورزی پیش از این اعام 
کرد که دیم زارها و شیات از برنامه های 
محوری وزارت جهاد کشاورزی در دولت 

سیزدهم است. 

»ســید جواد ســاداتی نــژاد« از اجرایی 
شــدن گام دوم »طرح جهــش تولید در 

دیم زارها« در ۱۵ استان کشور خبر داد.
بــه گفته این عضو کابینه ســیزدهم، در 
ایران ۷۰ درصد محصولات کشــت آبی 
و ۳۰ درصد به صورت دیم اســت و این 

بخش توان جهش و تغییر را دارد.



  Vol.1،No.28،  .Mar 5،2011

WWW.ETEFAGHYEH.IR

صاحب امتیاز   :   حسین رفیعی
مدیر مسئول     :   حسین رفیعی

روزنـامه اقتصادی سیاسی و فرهنگی استان خراسان شمالی

آدرس دفتر مرکزی: خراسان شمالی، بجنورد
بلوار استقلال - نبش چهارراه نگارستان 

ساختمان نیکان - طبقه سوم
روابط عمومی :      ۰58۳22554۱۱
شماره فکس :        ۰58۳2255677

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

WWW.ETEFAGHYEH.IR

ETEFAGHYEH DAILY NEWSPAPER

روزنامه صبح استان خراسان شمالی

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

etefaghyeh@gmail.com  :پست الکترونیک

Vol.2390 ، No.2400 .October،2021سه شنبه 1400/07/27 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2400 - مسلسل 2390

عکس روز

رزمایش احسانه و اهدای جهیزیه 
به زوج های جوان خراسان شمالی

رزمایش احســانه و اهدای ۲۰ جهیزیه 
به زوج های جوان توســط بنیاد احسان 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( روز یکشنبه 
با حضور جمعی از مســئولان استانی در 
شــد.  برگزار  بجنورد  حافظ  تالار  محل 

عکاس: وحید خادمی

ریه دراگان اسکوچیچ سر بازی پرسپولیس!سکوت موی تای 

برنامه لیگ کشتی اعلام شد؛ استارت از 3 آبان

»مرتضی بادلیــان«  رئیس انجمن موی 
تای هیات انجمن های ورزشی خراسان 
شمالی است که ۳۶ سال است در ورزش 
های رزمی فعالیت دارد  و در سال ۱۳۸۲  
بنا به حضور در مســابقه ای در  تایلند با 

موی تای آشنا می شود .
مصاحبه اتفاقیه بــا مرتضی بادلیان را در 

ادامه می خوانید:
در مــورد مــوی تــای توضیح  ��

دهید؟ 
موی تــای ورزش ملــی تایلند و بخش 
ضــروری فرهنگ مردم تایلند بوده که از 
دوران کهن بر جای مانده است و قدمت 
آن با تاریخچه مردم )تای( آمیخته شده 

است.
موی تای ورزشــی نیســت که تصادفی 
بوجود آمده باشــد یا شخص خاصی آن 
را بوجــود آورده باشــد ، بلکه موی تای 
بر مبنای امید بــه زندگی در جنگل ها و 
غریزه وجود ملت آزاد بنیان نهاده شــده 
و بیش از ۲۰۰۰ ســال هنــر جنگیدن با 
مشت ها ، پاها،زانوها و آرنج ها از نسلی 
به نسل دیگر و توسط بینش اجداد)تای ( 

ها گسترش یافته است.
مــوی تای از چــه زمانی وارد  ��

ایران و خراسان شمالی شده است؟
محمــد توحیدی کاپیتــان تیم ملی 
کاراته بود، زمانی که برای مســابقه 
بــه تایلند می رود مــوی تای را می 
بیند، شیفته آن می شود و دهه ۶۰ به 
صورت غیر رســمی این رشته را وارد 
ایران می کند. لازم به ذکر است که 
محمد توحیدی بنیان گذار موی تای 
ایران اســت. اولین مسابقات رسمی 
موی تای که انتخابی تیم ملی بود در 

سال ۱۳۷۷ برگزار شد.
این رشته از سال ۱۳9۵  توسط  اینجانب 
و  عمــاد غامــی مقدم  که از اســاتید 
برجســته موی تای ســنتی بــه صورت 
سازماندهی شــده  وارد خراسان شمالی  
شد و از همان سال فعالیت ها آغاز گردید 
لیکن  کم حمایتی  مسئولین آن سال ها  
علیرغم  پتانسیل خوب ورزشکاران استان  

جایگاه واقعی خود را پیدا نکرد . 

درحال حاضر وضعیت موی تای   ��
در خراسان شمالی  چگونه است؟

با این دیدگاه که موی تای از رشته های 
ورزشــی اســت که  تاییدیه شورای فنی 
المپیــک را دارد و به زودی وارد المپیک 
خواهد شد و گذشت از گذشته این رشته 
ورزشی در استان که در دورانی مسکوت 
مانــده بود از تیرماه ســال جاری بود که 
با انتخاب بنده بــه عنوان رئیس انجمن 
موی تای خراسان شــمالی بر آن شدیم 
روح تــازه ای را در کالبــد ایــن ورزش 
دمیده و با حمایــت رئیس هیات انجمن 
های ورزشی استان ، اعضای کمیته ها را 
مشخص کرده و و تیم منتخب استان را 
برای مسابقات انتخابی تیم ملی مشخص 

کنیم .
از زمانی که رئیس کمیته شــدید  ��

چه برنامه هایی برای موی تای اجرا 
کردید؟

عاوه بر نکاتی که در متن به آن اشــاره 
کــرده ام  موی تای خراســان شــمالی 
درخواســت اســتاژ فنــی ، مربیگری و 
داوری را به فدراســیون داده است و امید 
داریم  به زودی این موارد برگزار شــود 
تا از  تجربیــات مربیان صاحب نظر این 
رشته ورزشی برای پیشبرد اهداف انجمن 

استفاده و بهره برداری شود.  
برای بهتر شدن اوضاع موی تای  ��

در استان چه اقدامی انجام شد؟

به دلیل اینکه مــوی تای در ایران نزول 
کرده بود، استفان فوکس دبیر فدراسیون 
جهانی موی تای نامه ای به  کمیته ملی 
المپیک ایران زد که در آن گفته شده بود 
موی تای ایران سیر نزولی داشته است و 
تصمیمی بگیریــد تا جواد نصیری دوباره 
باز گــردد. این نامه به شــهرام عظیمی 
سرپرست فدراســیون ورزش های رزمی 
اباغ شد که خوشبختانه جواد نصیری به 
سمت قبلی خود )رئیس انجمن موی تای 
ایران( باز گشــت و دوباره دوران طایی 
موی تای ایران شــروع شد که توانستیم 
قهرمان آسیا شویم و در مسابقات جهانی 
مدال کســب کنیم، همه این ها نشــان 

دهنده روز های خوب است.
مردم تــا چه میزان از موی تای  ��

شناخت دارند و تا چه حدی از این 
رشته استقبال می شود؟

در جمع ورزشــکاران اگر اسم موی تای 
بیاید همه آن را می شناسند و برای مردم 
تا حدودی ناشناخته است و علت آن عدم 
تبلیغات این رشته در بین عموم و کمبود 
مربی و داور در اســتان اســت که هیات 
برنامه های قابل قبولی را در آینده برای 

این موضوع در پیش خواهد داشت.
بانــوان در موی تای می توانند  ��

پیشرفت کنند؟
در مــدت ۲ مــاه از تحویــل انجمن به 
اینجانب  این طور به نظر می رسد بانوان 

استان نیز در این ورزش  بیشتر می توانند 
پیشرفت کنند، زیرا جمعیت کمتری دارند، 
بانوانی که در خراســان شــمالی ورزش 
های رزمی  کار می کنند قوی هستند.در 
بخش بانوان کمیته را فعال کرده ایم که 
مدیریت آن را زینب علی آبادی عهده دار 
شده است که با برگزاری دوره مربیگری 

این بخش را تقویت خواهیم کرد.
دلیل اصلی مشکلاتی که در موی  ��

تای وجود داشته چسیت؟
نداشتن ســالن اختصاصی مختص موی 
تای ،نداشتن برنامه ثابت ، نداشتن دانش 
قابل قبول مربیان  باعــث بوجود آمدن 
مشــکاتی در موی تای شد، اما در حال 
حاضــر همه در تاش هســتیم که این 

ورزش را به روز های خوب باز گردانیم.
افــرادی که وارد موی تای می  ��

شــوند، تا چه درجه ای می توانند 
پیشرفت کنند؟

بــا حضور علی کمالی بــه عنوان رئیس 
هیات انجمــن های ورزشــی که  یک 
انســان متفکــر و آینده نگــر در ورزش 
خراسان شــمالی هســتند  به کمیته ها 
اهمیت می دهندمطمئن هســتیم  امتیاز 
خوبــی برای  موی تــای و دیگر ورزش 
های رزمی زیر مجموعــه وجود خواهد 
داشت و قرار شــده در سال ۲۰۲۴ موی 
تای به صورت آزمایشی در المپیک باشد 
که همه این مسائل باعث خواهد شد آحاد 
مجامعه تشــویق به حضور در این رشته 
ورزشی شــوند  و اگرشــخصی بخواهد 
جدی کار کند جای پیشرفت زیادی دارد 
زیرا موی تای مســابقات متعددی دارد. 
ورزشــکار دوره آماتــوری را که بگذراند 
و خودش را نشــان دهد مــی تواند وارد  
قسمت حرفه ای شود و در آمد زایی کند.

حرف آخر؟ ��
از مسئولین  تقاضا دارم با ورود موی تای 
به المپیک و ارزشــمند شدن عناوین  و  
مــدال های  این رشــته ، انجمن  موی 
تای اســتان را برای رســیدن به درجات 
فنی بهتر و کســب مدال های رنگارنگ  
کشــوری ، آســیایی ، جهانی و المپیکی 

مورد حمایت خود قرار دهند .

 دراگان اســکوچیچ با تمجید از مردم ایران می گوید که 
آنها ملتی شگفت انگیز هســتند اما تصویری متفاوت از 

ایرانیان در اذهان ایجاد شده است.
ســرمربیگری در ایران سبب شــده تا توجه بسیاری از 
رسانه های کروات به دراگان اسکوچیچ جلب شود و حالا 
در تازه ترین مصاحبه، وبســایت »vecernji« به ســراغ 

اسکوچیچ رفته و گفتگویی را با او انجام داده است.
خبرنگار این وبسایت در مقدمه مصاحبه نوشته: »پس از 
تساوی برابر سختترین حریف، اسکوچیچ به سیر شکست 
ناپذیری خود روی نیمکت تیم ملی ایران ادامه می دهد.«

در ادامــه و پیش از طرح ســوال اول آمــده: »او زمانی 
سرمربی تیم ملی شــد که ایران با هدایت ویلموتس دو 
شکســت از چهار بازی را تجربه کرده بود. اما او در ۱۱ 
بازی، ۱۰ پیروزی به دست آورد و در ۸ بازی کلین شیت 
کرد تا با آمار ۳۰ گل زده و ۳ گل خورده، پیشــتاز مرحله 

نهایی مقدماتی جام جهانی باشد.«
خبرنگار: راز احیای تیم ملی با ســرمربیگری  ��

شما چیست؟
اســکوچیچ: مهمترین چیز این است که ما روی کیفیت 
و جزئیــات کار کنیم. البته حضور ۷ ســاله من در لیگ 
ایران ســبب شده تا نسبت به فوتبال ایران و بازیکنانش 
شناخت پیدا کنم. اما باید بگویم کار باکیفیت کادرفنی و 
مربیانــم از جمله ماریو تات و مادن زگانیر عامل اصلی 

این نتایج بوده اند.
به نوشته این وبسایت ایران در حال حاضر یکی از بهترین 
نســلهای تیم ملی را در اختیار دارد: »آنها در رتبه بیست 
و دوم رنکینگ فیفا هســتند و تنها پنج رده با کرواســی 
اختــاف دارند. بهترین جایگاه تیم ملی در رنکینگ فیفا 
به سال ۲۰۰۵ برمی گردد؛ زمانی که بازیکنان افسانه ای 
مثل علی کریمــی، علی دایــی و... در تیم ملی حضور 
داشــتند و هدایت تیم برعهده برانکو ایوانکوویچ بود. در 

ایران عاوه بر این دو، اســتانکو پوکله پوویچ، میروساو 
باژوویچ و تومیســاو ایویچ نیز سرمربی بودند.« با این 

توصیف خبرنگار به سراغ سوال بعدی رفته است.
خبرنگار: آیا پیش از حضور در ایران، با کسی  ��

مشورت کردید؟
اســکوچیچ: قبل از حضور در تیم ملی با کســی تماس 
نگرفتم و مشورتی نکردم اما الان شرایط خوبی داریم و 
با برخی از مربیان در ارتباطیم. شاید نزدیکترین شخص 
به من، زلاتکو کرانچار بود که واقعا یک انسان بود. من 
در ایران بودم که شــنیدم او فوت کرده و تمام شــب را 
گریه کردم. بعد از ظهر برای تماشــای بازی پرسپولیس 
به ورزشگاه رفتم و کمی آرام تر بودم اما وقتی چشمم به 
تصویری از او در ورزشگاه افتاد، دوباره گریه کردم. وقتی 
من و برانکو برای تماشــای یک مسابقه لیگ قهرمانان 
به قطر رفتیم و کرانچار شــنید کــه ما آنجاییم، ضیافت 
بزرگی را برای ما ترتیب داد و استقبال گرمی داشت. این 
ربطی به فوتبال و تاکتیک ندارد، این مرد به عنوان یک 

انسان فوق العاده بود.
خبرنگار: تیم شما چندین لژیونر مشهور دارد؛  ��

علیرضــا جهانبخش )فاینورد(، ســردار آزمون 
)زنیــت(، مهدی طارمی )پورتــو( و البته صادق 

محرمی )دینامو(.
اســکوچیچ: من »موهو« را از ۱۶ سالگی می شناسم. 
چون وقتی در ملوان ســرمربی بودم، او در تیم حضور 
داشــت. او در آن زمان چیزهای زیادی را به ما نشان 
داد و اکنون در حال تبدیل شــدن بــه یک بازیکن 
ممتاز در فوتبال است. محرمی هنوز در دیناموزاگرب 
به خاطر مصدومیت و شرایط نتوانسته تمام توانش را 
نشــان دهد اما اگر همه چیــز خوب پیش برود، او به 
زودی نشان می دهد که چه فوتبالیست و مرد بزرگی 

است.

خبرنگار: به نظر شما تفاوت فوتبال در ایران و  ��
کرواسی چیست؟

اســکوچیچ: فوتبالیســت های ایرانی از نظر فردی و از 
نظر فیزیک بدنی در ســطح بالایی قرار دارند. اما آنچه 
که فاقدش هســتند و البته در حال پیشرفت اند، مسائل 
تاکتیکی اســت. آنها هنوز آنقدر خوب نیســتند اما وقتی 
به چشــم انداز آینده نگاه می کنیم این چیزی اســت که 
می توانند در آن بیشــتر پیشرفت کنند، بیشتر بیاموزند و 
خود را بالاتر ببرند. اروپایی ها همیشه از نظر تاکتیکی در 
ســطح خوبی بودند و از آنجا کــه ایران بازیکنان زیادی 

در اروپا دارد، این موضوع به آرامی در حال تغییر است.
خبرنگار: قبلا در این مورد صحبت کردید اما  ��

مــا علاقــه مندیم درباره ذهنیت شــما در مورد 
ایرانیان بدانیم. چون بســیاری از مردم ما تفاوت 

عرب و ایرانی را نمی دانند.
اســکوچیچ: اولین ویژگی ایرانیان که بسیار خاص است، 
»میهمان نوازی اســتثنایی« است. من همیشه در اولین 
چیــز برای توصیــف ایران، ایــن را می گویــم و برای 
کرواتها توضیح می دهم. بــه دلیل عدم درک و آگاهی، 
تصویری نادرست از ایرانیان در اذهان ایجاد شده است. 
هنگامــی که به ایران می آیید متوجه می شــوید که چه 
ملت شگفت انگیزی هســتند و چقدر به دیگران احترام 

می گذارند و برای آنها ارزش قائلند.

بعد از برگزاری نشســت هماهنگی لیــگ برتر، برنامه 
مســابقات و شهرهای میزبان دور رفت و برگشت لیگ 

برتر کشتی مشخص شدند.
بــه گزارش »ورزش ســه«، طبق برنامه اعام شــده 
مسابقات لیگ برتر کشتی آزاد از ۳ آبان ماه با برگزاری 
مســابقات گروه »د« در تبریز آغاز می شود. همچنین 
طی روزهای ۴، ۵ و ۷ آبان ماه نیز مســابقات دور رفت 
سه گروه دیگر در استان های خراسان رضوی، مازندران 

و البرز برگزار خواهد شد. 

همچنین مسابقات دور برگشت بعد از دو هفته استراحت 
طی روزهای ۱۷، ۱۸، ۱9 و ۲۱ آبان ماه در شــهرهای 

تهران، ساری، قائمشهر و آمل انجام می پذیرد. 
در لیگ برتر کشــتی آزاد ۱۴ تیم حاضر هستند که در 
نهایت تیم صدرنشــین هر گروه به دور نیمه نهایی راه 

پیدا می کند. 
از ســوی دیگر طبق برنامه اعام شده مسابقات لیگ 
برتر کشتی فرنگی از ۱۰ آبان ماه با برگزاری مسابقات 
گــروه »الف« در آمــل آغاز می شــود. همچنین طی 

روزهای ۱۱، ۱۲ و ۱۴ آبان ماه نیز مســابقات دور رفت 
ســه گروه دیگر در اســتان های قم، تهران و سنندج 

برگزار خواهد شد.
همچنین مسابقات دور برگشت بعد از دو هفته استراحت 
طی روزهای ۲۴، ۲۵، ۲۶ و ۲۸ آبان ماه در شــهرهای 

تهران، بیرجند، کرج و اندیمشک انجام می پذیرد.
در لیگ برتر کشــتی فرنگی ۱۶ تیم حاضر هستند که 
در نهایت تیم صدرنشــین هر گروه به دور نیمه نهایی 

راه پیدا می کند.


